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– Egy szerény, mondhatni 
„alibi szintű” kiállításként in-
dult ez a Bolza-kastélyban an-
nak idején. Majd mikor oda be-
költözött a főiskola, mi mentünk 
a mezőgazdasági kar Körös-par-
ti aulájába. Ott jó helyünk volt, 
de nehézen tudtuk megoldani az 
őrzést, és a kiállítás nyitva tar-
tását, így jutottunk el a Tessedik 
múzeumba, ahol szakemberek 
segítik a munkánkat. Idén ötven 
kiállító mintegy hetven munká-
ját mutatjuk be az emeleti nagy-
teremben.

– Igen, tulajdonképpen már 
hozzászoktunk: ha nyár, ak-
kor jön a szuhajgyuris kiállí-
tás. Természetesnek hat. De va-
lahogy az idén eszembe jutott: 
hiszen ez – tekintve az előké-
születeket, a kiállításmegnyitót 
követő eseményeket is – óriási 
munka. Te nem vagy közműve-
lődési szakember, múzeumigaz-
gató, népművelő  vagy ilyesmi. 
Egy képzőművész tanár vagy, 
aki ilyenkor éppen a pihenőjét 
tölti. Miért csinálod?

– Mihelyt az ember ezen 
kezd el gondolkodni, rájön, 
hogy nincs semmi értelme, 
ezer fontosabb dolga is lenne. 
Hogy miért csinálom? Én meg 
azt kérdezem: Miért csinálja 
az a sok ember, aki ezekben az 
eseményekben a segítségemre 
van? Mert elhiheted, hogy kü-
lön cikket lehetne arról írni, ho-
gyan vesz részt tehetsége legja-
vával a dolgok előkészítésében 
mindenki, akihez az ügyek in-

Szarvassá változtató fi ú
Sem zöld sem piros festék nem látszik már rajta, a lábán gyógy-
ulnak a Körös meder éles kövei vágta sebek, a szarvaspörköltes 
vacsorával kezdődő éjszaka karikái is visszaigazodtak már 
a hétköznapok redőibe a szeme alatt. Egy héttel a múzeu-
mi szarvas-kiállítás megnyitója és a Szarvasáldozás című 
performansz bemutatója után beszélgettünk Szuhaj György 
művésztanárral, aki a szerkesztőségben számolta össze, hogy 
ez az idei már a hatodik olyan alkalom volt, mikor a szarvasi 
és a Szarvasról elszármazott művészek egy közös kiállításon 
adnak hírt magukról szülővárosuk közönségének. 

tézése közben eljutok. Kérdezd 
meg Leczki Pistát, miért ácsol-
ja meg kérésemre első szóra a 
magaslest! Vagy ő miért szer-
vezi a Kenumaratont? Tavaly 
a hal téma kapcsán a halasok, 
idén a vadászok is minden se-
gítséget megadtak, igazán szív-
ügyüknek tekintették a hozzá-
juk kapcsolódó esemény lehe-
tő legszínvonalasabb lebonyo-
lítását.

Egyébként meg az jut most 
eszembe, amit Andrásfalvy 
Bertalan kultuszminisztertől 
hallottam egyszer: Az ember 
vagy épít vagy rombol, de nem 
henyél. Talán azért csináljuk, 
mert érezzük, valamit illik hoz-
zátenni ahhoz, ami város életét 
jelenti. Valami élménnyel szol-
gálni az itt élőknek és azoknak, 
akik ellátogatnak Szarvasra.

– Mondhatni kis népmozga-
lom bontakozik ki az esemény 
előkészítése során, a porondra 
kerülő szakma is készséges. És! 
Jól látható, hogy egyre több a 
néző is.

– Bereznai Pepe barátom – 
aki egy volt szentendrei pres-
biter és most itt Szarvason a 
szarvassá változott fi úk apját 
személyesítette meg – így fo-
galmazott: Az a legnagyobb 
művészet és érték ebben, hogy 
az emberek eljönnek megnéz-
ni. Az már más kérdés, hogy ki 
mennyire éli át, kinek mennyi-

re tetszik, és mi a véleménye, 
de eljön, itt van.

– Azt érzem ilyenkor, hogy 
hirtelen közünk lesz a művé-
szethez, és ez valami nagyon 
fontos és jó állapot. Van esetleg 
valami küldetéstudatféle ben-
ned, hogy ebbe az állapotba 
juttasd az embereket?

– Erre csak valami nagy 
blődséget lehet válaszolni. Az 
ötlet megszületése egy pillanat 
műve, aztán ennek racionális 
megvalósítása egy hosszabb fo-
lyamat, aminek azonban sodrá-
sa van, egy jó állapot ez, ami-
nek többek részesei. Szóval, ha 
akarod, ez inkább nevezhető 

felelőtlenségnek, mint külde-
téstudatnak.

– Ezt meg kell magyaráznod!
– Nem tudom. Tavaly a hal-

napi vacsorát követő beszélge-
tésen megfogalmazódott, hogy 
milyennek is tudnánk elgon-
dolni a szarvas-napot. Aztán ez 
egy évig csiszolódott. Nem ta-
gadom, benne van ebben annak 
az izgalma, hogy hatni akarunk 
az emberekre. Szeretnénk elér-
ni, hogy valami módon közös-

ségépítésre késztessük őket, 
gondolkodjanak magukon, a 
városon. A mostani alkalommal 
ugyanúgy történt, mint tavaly, 
megettük a szarvaspörköltet, az 
emberek táncoltak és megkez-
dődött az ötletelés arról, hogy 
mit lehetne jövőre csinálni.

– A 3T NSZK. Nem árt elis-
mételni, mit, azaz kiket takar ez 
az elnevezés?

–A 3T az azt jelenti, hogy 
három tanár, az NSZK pedig 
nem más, mint Novák, Szuhaj, 
Kukár. Novák Attila, Szuhaj 
György és Kukár István. Együtt 
végeztünk az Iparművészeti 
Egyetemen. 

– Az emberek úgy általában 
barátságban vannak a zené-
vel, a festészettel vagy a szob-
rászattal, de azt hiszem nem 
szokványos a kisvárosi ember 
kiéhezettsége a performanszra. 
Miért éppen ezt a műfajt vá-
lasztjátok?

– A performansz gyors, erős, 
mozgalmas, brutális – olyan, 
mint ez a mai világ. Keresnünk 
kellett valamiféle kifejezés-
módot, amivel ezt érzékeltet-
ni tudjuk, amivel az embereket 
is ki lehet mozdítani a jelenlegi 
helyzetükből, hogy valamit csi-
náljanak már, valami történjen 
már körülöttük.

– A három tagból csak te élsz 
Szarvason, nem lehet könnyű 
így létrehozni egy olyan rend-
kívüli előkészítést igénylő elő-
adást, mint például ez a leg-
utóbbi volt.

– Tavaly nyár óta legalább öt-
ször jöttünk össze megbeszél-
ni a dolgokat, és két „bejárást” 
tartottunk a kiszemelt helyszí-
neken. Ez alkalmanként olyan 
három órás agylóbálás – ahogy 
nevezni szoktuk. Ilyenkor min-
denki hozzáteszi a maga ötletét 
a már meglévő alapelgondolás-


